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گزارش ادامه از صفحه 3

«لامبدا» پشت مرزهای ایران
شــرق:  رئیس کمیته کشــوری اپیدمیولوژی و  �

واکنش ســریع اپیدمی کرونا با اشــاره به وضعیت 
کرونــا در کشــور، انتقاداتــی را به نحــوه مدیریت 
بیماری وارد دانســت و تأکید کرد: مدیریت اپیدمی 
کرونا به تنهایی از عهده وزارت بهداشت برنمی آید. 
بحث هم فقط شــخص وزیر نیســت، اگر صد وزیر 
بهداشت دیگر هم تغییر کند، اما ساختار ثابت بماند 
و تفکرمــان دربــاره مقابله با اپیدمــی تغییر نکند، 
همین روند تکراری را خواهیم داشــت. دکتر حمید 
سوری، درباره وضعیت بیماری کرونا به ایسنا گفت: 
غیر از قســمت های جنوب شــرقی، مابقی کشــور 
وضعیت نامناســبی دارد و فراوانی مرگ در خیلی 
از استان ها بالا اســت. او گفت: گسترش اپیدمی با 
واریانت دلتا بســیار زیاد است و متأسفانه در بیشتر 
شهرها تخت های بیمارستانی اشغال است و میزان 
بار اپیدمی درخور توجه است. به نظر می رسد نبود 
توجه کافی به مسئله کرونا علت این اتفاقات است. 
به نظر مــن بدون اینکه بخواهیم کســی را مقصر 
بدانیم یا انگشت اتهام به سمت فرد یا افراد خاصی 
بگیریم، بایــد به ضعف های بزرگــی فکر کنیم که 
سبب شده است تا اپیدمی به چنین شرایطی برسد. 
ســوری با تأکید بر اینکه خطر کرونا جدی اســت، 
ادامه داد: ممکن اســت فراوانی بیشــتری از ابتلا و 
مرگ و میر داشته باشیم و لازم است واکنش سریعی 
در برابــر اپیدمی ترتیــب دهیم. من نگــران وقفه 
ایجاد شده برای تغییر دولت و کابینه هستم که مبادا 
تأثیر منفی در کنترل اپیدمی داشته باشد و وضعیت 
را بدتر کند. او درباره شــرایط کشور در روزهای آتی 
نیز تصریــح کــرد: گزارش هایی از ترکیــه و برخی 
کشورهای همسایه از جهش لامبدا داریم؛ بنابراین 
خطــرش بیخ گوش ما اســت و با توجــه به اینکه 
کنترل درستی بر ترددهای ما صورت نمی گیرد، هر 
لحظه ممکن است جهش لامبدا در کشور گزارش 
شــود و روزهای آینده بســیار نگران کننده اســت. 
امیدواریــم اقدامات لازم هرچه ســریع تر و جدی تر 
صورت گیرد، در غیر این صورت با شیوه ای که الان از 
مدیریت اپیدمی می بینیم، وضع ممکن است از این 
هم بدتر شود. ویروس مرتبا در حال جهش است و 
چه بسا در آینده جهش هایی سخت تر از جهش های 
فعلی هم بروز پیدا کند. ســوری ادامه داد: باید در 
فرایندهــای بهداشــتی و درمانی در حــوزه کرونا 
تجدید نظر کنیم و اصلاح اساسی صورت دهیم که 
این موضوع متناســب با شرایط هر استان می تواند 
متفاوت باشد و باید آزادی عمل بیشتری به استان ها 
داده شود تا سیاست ها و راهبردهای مؤثر در استان 
را انتخاب کنند. او با اشــاره به اینکه کرونا در کشور 
ما در حال گردش اســت، بیان کرد: اکثر نقاط کشور 
آلوده اســت و این شــرایط روز به روز بدتر می شود 
آن هم در شــرایطی کــه هنوز به قلــه پیک پنجم 
نرســیدیم. ابتلا و بستری کرونا همچنان روند مثبت 
دارند و در کل کشــور روند رو به افزایش اســت . از 
طرف دیگر جلیل کوهپایه زاده، رئیس دانشگاه علوم 
پزشــکی و خدمات بهداشتی- درمانی ایران، درباره 
گزارش هایی از شیوع قارچ ســیاه در بیمارستان ها 
به خبرنگار ایلنا گفت: ما در ســطح بیمارستان های 
زیر مجموعه دانشگاه علوم پزشکی ایران گزارشی از 
عفونت قارچ ســیاه نداشتیم. کوهپایه زاده در پاسخ 
به این پرســش که این بیماری چــه بخش هایی از 
بدن را درگیر می کند؟ افــزود: هرگاه ضعف ایمنی 
پیش بیاید، بدن انســان در معــرض انواع بیماری، 
ویروس، قــارچ، باکتری و عوامــل زیان آور مختلف 
قرار می گیرد. در واقع درصورتی که بدن انسان دچار 
نقص ایمنی شود، میکروارگانیسم های فرصت طلب 
شــروع به آزار و اذیت می کننــد و در نتیجه باعث 
اکثر مشکلات و بیماری هایی می شوند که در حالت 
عــادی بدن در مواجهه با آنها از خود دفاع می کند. 
کوهپایــه زاده با اشــاره به گروه هــای تحت خطر 
عفونت قارچ ســیاه افــزود: در افراد مبتلا به نقص 
ایمنی، بیماری های زمینه ای و ســرطان در صورت 
اســتفاده از داروهایــی که نقص ایمنی را تشــدید 
می   کننــد، بیمارهایی های فرصت طلــب دیگر نیز 
ازطریق این میکروارگانیسم ها ایجاد می شود. رئیس 
دانشــگاه علوم پزشکی ایران در پاسخ به این سؤال 
که آیا ایــن بیماری می تواند منجر به فوت شــود؟ 
گفت: بستگی دارد که بیماری چقدر عمق پیدا کند 
و گســتره داشته باشــد. گاهی برخی از بیماران دیر 
مراجعه می کنند و وضعیت بیمار هم بسیار ضعیف 
اســت، در این صورت ممکن است به فوت بینجامد. 
او ادامــه داد: حرف هــای کلی که گفته می شــود، 
چندان علمی نیست و مبنای درستی ندارد. بسیاری 
از صحبت ها دربــاره این موضــوع، گفت وگوهای 
میان مردم اســت. این بیماری یــک عفونت نادر و 
از عوارض بیماری کووید اســت. به این اندازه شایع 
نیســت و شــیوع آن هم به مقداری نیست که دارو 
کم شود. کوهپایه زاده افزود: در ماه هایی که واکسن 
هنوز نیامده بود، بیشــتر مرگ و میرها در سنین بالای 
۶۰ سال رخ می داد؛ اما امروز این آمار به ۳۳ درصد 
رســیده است. مرگ و میر دیگر در سنین بالا نیست و 
به سمت سنین میان ســالی آمده که واکسیناسیون 
برای آنها به صورت کامل انجام نشــده اســت. در 
کشــور خودمان با انجام واکسیناسیون، پیشگیری از 
مرگ به صورت واضحی افزایش پیدا کرده اســت. 
تأثیر واکسیناســیون در دنیا ثابت شده و در آمارهای 
کشور خودمان هم دیده شده است. گفتنی است بنا 
بر اعلام روابط عمومی وزارت بهداشت، از چهارم تا 
پنجم شهریورماه، ۵۷۱ بیمار کووید-۱۹ جان خود را 

به دلیل این بیماری از دست دادند. 

همه وعده های کابینه سیزدهم
  قول می دهــم تحریم های داخلــی را رفع و  �

تحریم های خارجی را خنثی سازم.
و  تحقیقات  علــوم  وزیر  زلفــی گل،    محمدعلی 

فناوری:
 بنــده تــلاش خواهم کــرد تا نظام ســنجش  �

و انگیزشــی لازم را بــرای ترغیــب دانشــمندان 
به منظور توجه به پژوهش های مبتنی بر نیازهای 

جامعه ایجاد کنم.
 بنده قول می دهم از پتانســیل های هیئت های  �

علمی دانشــگاه ها بیشــترین اســتفاده را کنم و 
در کنــار ظرفیــت قانون گــذاری از بعــد نظارتی 

هیئت امنا استفاده کنم.
 دانشگاه های علمی- کاربردی مورد توجه ویژه ما  �

خواهد بود که باید در کل کشور آنها را توسعه داد.
  محمد مهدی اســماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد 

اسلامی:
 وزارت فرهنــگ نمی خواهــد تصدی گری کند  �

بلکه می خواهد انجمن ها را به کار گیرد.
نمایــش،  � ســالن های  ســینماها،   تعطیلــی 

کنســرت ها، کتابفروشــی و مشــاغل فرهنگــی 
ضربه های ســختی به حوزه فرهنگ کشــور وارد 
کــرد. دولت در اولین اقدامش به رفع مشــکلات 

آنها کمک می کند.
 احیــای نقــش فرهنگ عمومی رشــد اخلاق  �

اجتماعی، موفقیت دستگاه ها بر مبنای رصدهای 
مســتمر و پایش های معتبر از جمله برنامه های 

من است.
  احمد وحیدی، وزیر کشور:

 می دانم کدام سیاســت ها روی زمین مانده که  �
باید اجرا شود.

 رعایــت حقــوق عامه کــه از آن بــه حقوق  �
شهروندی تعبیر می شود، باید حفظ شود.

 تقویــت اقتصاد و آبادانی مرزهــا و پیگیری و  �
دیپلماســی مرز، ساماندهی تقســیمات کشوری 
بــا توجه به آمایش ســرزمینی و توزیع مناســب 
امکانــات، تقویــت ســازمان مدیریــت بحــران، 
بسترســازی بــرای گفت وگو بــا تمــام جریانات 
سیاســی، نخبگان و تشــکلات جهت پیشــرفت 
کشور، تقویت و تعمیق امنیت فردی و اجتماعی 
و حمایت از نیروی انتظامی از اولویت های وزارت 

کشور است.
فرهنگی،  میــراث  وزیــر  ضرغامی،    عــزت االله 

گردشگری و صنایع دستی:
گردشــگری  � مــن  راهبردهــای  از   یکــی 

خانواده محور اســت که آن را گســترش خواهیم 
داد و در این راســتا بخش خصوصــی را تقویت 

می کنیم.
 گردشگری مذهبی و حلال مزیت نسبی ماست  �

کــه می توانیــم در این رابطه بــه خوبی فعالیت 
کنیم.

  جواد اوجی، وزیر نفت
 آنچه به عنوان دارایی ام به آقای رئیسی اعلام  �

کردم، همان اســت پــس اگر غیــر از آن هرگونه 
دارایــی در ایــن کره خاکــی به من نســبت داده 
شده، آن را به نام همان افرادی می زنم که چنین 

ادعایی می کنند.
 اهــم اهدافم تلاش برای مقابله با تحریم ها و  �

فروش حداکثری نفت خام و میعانات است.
تمــام  � و  خصوصــی  بخــش  ظرفیــت   از 

دســتگاه های اجرائــی در فروش نفت اســتفاده 
خواهد شــد و همچنین روش تهاتر نفت با کالا و 

سرمایه گذاری در کشور هم وجود دارد.
 بازارهای جدید نفت را شناسایی خواهیم کرد. �
  تحریم ها را دور خواهیم زد. بشــود روزی که  �

شــما از مــن بخواهید فروش نفــت را متوقف و 
خام فروشی را تعطیل کنیم.

 مردمی ســازی اقتصــاد نفــت و گاز و جذب  �
سرمایه های مردمی و مشارکت شان در پروژه های 

صنعت نفت سرلوحه کار ما خواهد بود.
 اســتفاده از ظرفیــت توافق جامــع راهبردی با  �

کشورهای همسو و دوست از برنامه های بنده است.
 مــا گلوگاه های فســاد را خواهیم شــناخت و  �

نظارت روی آنها را تشــدید می کنیم. با توســعه 
ســامانه مدیریت مصرف قاچاق نفــت را کنترل 

خواهیم کرد.
  علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو:

جبــران  � بــر  عــلاوه  هســتیم  مکلــف   مــا 
عقب ماندگی ها طوری برنامه ریزی کنیم که در یک 

افق بلند مدت، مشکل آب و برق نداشته باشیم.
 احــداث ۱۰ هزار مــگاوات نیــروگاه جدید که  �

شامل سه هزار مگاوات نیروگاه تا سال آینده است، 
مورد توجه خواهد بود.

 احداث ۱۰ هــزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر با  �
محوریت نیروگاه خورشیدی در طول چهار سال با 

استفاده از ظرفیت های مردمی اجرا خواهد شد.
 در  چهار ســال آینده با اجــرا و تکمیل برخی  �

ســدها که اجــرای آن مطابق مطالعــات جدید 
ضروری اســت، بیش از ۵.۵ میلیارد متر مکعب 

آب به ذخیره سدها افزوده خواهد شد.
  حمید سجادی، وزیر ورزش و جوانان:

 اجازه نمی دهــم ورزشــکاران در میدان های  �
بین المللی غریب باشند.

 در بحث جوانان پیشــنهاد تشــکیل معاونت  �
ویژه را دارم تا دغدغه های جوانان دنبال شود.

 بنده قــول می دهــم در زمینه اجــرای بند د  �
تبصره ۲۰ قانون بودجــه ۱۴۰۰ و تبدیل وضعیت 

ایثارگران اقدام کنم.

شــهرزاد همتی: خبر حذف رشــته نمایش از هنرستان 
دختران سوره، داستان پرحاشیه جدیدی بود که دوباره 
موج جدیدی از نگرانی را برای مردم و اهالی هنر ایجاد 
کرد. هرچند از سوی مسئولان حوزه هنری اعلام شد این 
تعطیلی موقتی اســت و صرفا به دلیل افت کیفی این 
رشــته در ایام کرونا به صورت موقت این محدودیت ها 
ایجاد شده، اما این مســئله از نگرانی ها کم نکرد. آنها 
که پاســخ افراد مرتبط به حــوزه هنری را می خواندند، 
سؤالشــان این بود که در کجای جهــان به دلیل کرونا 
رشته ای حذف شده که سوره دومین آن باشد؟ از طرف 
دیگر، با تغییرات فرهنگی پس از اســتقرار دولت جدید 
و آمدن وزیــر فرهنگی که صحبت هایش کم حاشــیه 
نداشــت، نگرانی ها برای حذف زنان بیشتر از پیش شد. 
البته این مســئله به حافظه تاریخی هنرمندان و اهالی 
ســوره برمی گردد. پنج سال پیش، هنرستان سوره ۲ در 
خیابان دولت که مختص رشته سینما بود، بنا بر دلایلی 
تعطیل شــد و دانش آموزان این رشــته در هنرســتان 
خیابان حافظ ادغام شــدند؛ اتفاقــی که هرچند حذف 
رشته ســینما نبود، اما به دلیل کم شــدن ورودی های 
این رشــته، عملا در محاق نســبی فرو  رفت. استقبال 
برخــی از سیاســت مداران و نماینــدگان مجلــس از 
طالبان، نگرانی هایی را برای اهالی هنر ایجاد کرده و در 
صحبت هایشــان اقدام حوزه هنری را اقدامی طالبانی 
عنوان کردند؛ تا جایی که حســام، مدیــرکل ارتباطات 
و رســانه حوزه هنری، با توجــه به حجم واکنش ها به 
این اتفاق، در اینســتاگرام خود بــا بیان اینکه ما طالبان 
نیســتیم، نوشــت: «در خبرها آمده که هنرستان سوره 
ثبت نام دختران در رشــته هنرهای نمایشــی را ممنوع 

کرده! خب شــما بهتر می دانید که ما فقط یک هنرستان داریم، آن هم 
مخصوص دختران. پس خبری از تبعیض جنسیتی نیست. باز هم بهتر 
از من می دانید که در ســلطه و ســیطره کرونا، آموزش تئاتر بیشــتر از 
هر رشــته دیگری پیچیده، پر خطر و دشوار شده. مسئولیتش بزرگ تر از 
چیزی اســت که بتوان به عهده گرفت. گذشــته از این، با هزار احترام 
برای شــور بچه ها به تئاتر و دلسردی شــان از این خبر، متأســفانه طی 
ســال های گذشته آمار ورود به رشته هنرهای نمایشی در دانشگاه ها از 
میان هنرجوهای ســوره خیلی خیلی کمتر از استاندارد بوده. این یعنی 
کار ما و کیفیت آموزش ما به اندازه انگیزه این بچه ها خوب نبوده. حالا 
کرونا و ضعف کیفی ما باعث شــده فرصتــی پیدا کنیم برای فکر کردن 
دوباره و طراحی برای بهبود شــرایط. یــک تنفس کوتاه. خلاصه که ما 
طالبان نیســتیم، ما هم مثل شما عاشق تئاتریم، هر روز صبح تا شب با 
همان دغدغه هایی ســپری می شــود که روز و شب شما. همین امسال 
ظرفیت رشــته ســینما و گرافیک در هنرستان کلی بیشــتر شده، رشته 

برنامه سازی تلویزیونی هم به رشته های قبلی اضافه شده است».
قضیه شکل اول

ســیدامیر جاوید، مشــاور رئیس حوزه هنری، در گفت وگو با «شرق» با 
ابراز تعجب از انتشــار خبری مبنی بر تعطیلی رشته نمایش هنرستان 
دخترانه ســوره گفت: «مبنای این حواشــی و واکنش ها هنوز مشخص 
نیســت. در جایی بدون منبع و پرسش از ما گفته می شود که هنرستان 
ســوره حوزه هنری رشــته هنرهای نمایشــی را حذف کرده  است. آیا 
ابلاغیه ای درباره این حذف منتشــر شده اســت؟ از کجا چنین ادعایی 
داریــد؟ اگر یک لحظه به فلســفه وجودی حوزه هنری و نســبتش با 
هنرســتان ســوره فکر کنید، به غیرمنطقی بودن این حرف پی می برید. 
چطور ممکن است حوزه هنری که مرکز هنرهای نمایشی دارد و تولید 
تئاتر می کند، باشــگاه فیلم ســوره دارد که تولید فیلم کوتاه و تله فیلم 
می کند، ســازمان ســینمایی دارد کــه تولید انواع و اقســام فیلم های 
سینمایی و ســریال های تلویزیونی دارد، اراده اش حذف رشته هنرهای 
نمایشــی باشــد؟ همه این بخش ها از هنرمندان متعدد بهره می برند 
و طبیعتــا از بازیگران متنوع و متعدد. مگر می شــود مرکز و نهادی که 
یکی از متولیان امر هنر است و خودش در طول سال دست به تولیدات 
متنــوع و متعدد می زنــد و طبیعتا محل رفت وآمد بازیگران اســت، با 
بازیگری مشــکل داشته باشد؟ کدام عقل ســلیم خودش را از فرصت 

تربیت هنرمند خلاق محروم می کند».
او با بیان اینکه جنســیتی کردن ماجرا بحث دیگری است، گفت: «الان 
رئیس مرکز هنرهای نمایشــی ما کوروش زارعی است که همسرشان 
بازیگر اســت. امیرحســین شــفیعی از مدیران مرکز هنرهای نمایشی 
است و همســرش بازیگر است. مرحوم علی سلیمانی از اهالی حوزه 
هنری بودند و خانمشــان سهیلا جوادی و دخترشــان بازیگر هستند. 
همه اینهــا اتفاقــا کار روی صحنــه برده اند. آخریــن کاری که علی 
ســلیمانی با همســر و دخترش بازی کرد، در یکــی از تالارهای حوزه 
هنری اجرا و اتفاقا زمانی که مرحوم شــد، از شــبکه چهار پخش شد. 
مدعیان امروز، دختران این ســرزمین را مستمســک اغراض غیر هنری 
خود کرده اند. کســی که حدی از شــناخت را داشته باشد، کسی که از 
ابتداییات تدریس و تربیت بازیگر در حوزه های نمایشــی مطلع باشد، 
می دانــد که بخش مهمی از این رشــته از طریق دروس عملی منتقل 
می شــود که در ایام کرونا امکان پذیر نیست. چطور می شود کلاس ۲۰، 
۳۰ نفره را در هنرســتان ســوره به صورت عملی برگزار کرد؟ ممکن 
اســت بگویید الان دانشگاه هم وبیناری درس ها را پیش می برد، خب 
سطح کیفیت آموزش و خروجی را هم می بینید که چطور است. گاهی 
اوقات یک دانشــگاه می گوید ورودی امســال برای فلان رشــته صفر 
اســت و ورودی نمی گیریم. ما هم ورودی امســال را صفر کردیم». او 
با بیان اینکه هنرســتان سوره تنها مختص دختران است، گفت: «نکته 
جالب اینکه ما انرژی تربیت نوجوانان را منحصر به خانم ها کرده ایم؛ 
یعنــی حوزه هنــری فقط هنرســتان دخترانه دارد و اصلا هنرســتان 
پسرانه نداریم. چگونه ادعای پوچ جنسیتی طرح می کنند، در حالی که 
توجه ویژه ما بــه آموزش منحصر به دختران بوده اســت». جاوید با 
بیان اینکه موقتا رشــته ای را جایگزین نمایــش کرده ایم، گفت: « برای 
اینکه دخترانی که به هنرســتان ســوره می آینــد فرصت های دیگری 
پیش رویشــان باشــد، مخصوصا آنهایی که میل به هنرهای نمایشــی 
دارند فرصت را از دست ندهند، امسال نزدیک ترین رشته را به نمایش 
گنجاندیم که همان تولید برنامه های تلویزیونی است. گفتیم این رشته 
با اقتضائات موجود و شــرایط کرونایی این امکان را دارد که در شرایط 
فعلی تدریس شــود. احتمالا آنهایی هم که جذب هنرهای نمایشــی 

هستند از این رشته استقبال کنند».
او در پاسخ به این سؤال که چرا از ابتدا درباره این ماجرا توضیح ندادید، 
گفت: «هنرســتان ســوره یک بخش از مجموعه عظیمی به نام حوزه 
هنری اســت که در یک روال خیلی عادی به خاطر شرایط کرونایی به 

این نتیجه رســید که نمی تواند کیفیت آموزشــی رشته نمایش را مثل 
ســابق حفظ کند. در دو سال گذشته خروجی های هنرستان سوره برای 
ورود به دانشــگاه کمتر از دو درصدشان از آزمون های عملی دانشگاه 
توانستند موفق شوند؛ چون کیفیت آموزش پایین آمده و دروس عملی 
به صورت وبیناری کار می شد. الان که متأسفانه تئاتر کلا تعطیل است. 
اتفاقا بچه ها می رفتند و با ســرخوردگی برمی گشــتند. ما در یک روال 
عادی تصمیم گرفتیم که امســال ورودی رشــته نمایش صفر باشد تا 
ان شاءاالله کرونا دست از سر تئاتر بردارد. فردا دیدیم چقدر هجمه وارد 
شــده».  او با بیان اینکه یکی از اســتادان تئاتر در نامه ای پیشنهاد کرده 
بود که رشــته را با ۱۰ نفر برگزار کنیم تــا امکان رعایت پروتکل ها مهیا 
شود، گفت:«این هم نشدنی است. ما ۱۴۰ تا ۱۵۰ متقاضی داشتیم. ۱۵۰ 
خانواده دوســت داشتند دخترشان وارد این رشــته شود. من چطور از 
بینشان ۱۶ نفر را انتخاب می کردم؟ بعدا می گفتند عدالت رعایت نشده؛ 
یعنی هر کاری در این مقوله انجام دهیم، باز نمی شــود همه را راضی 
کــرد. الان تمام تمرکز روی نیت ماســت. تمام رفقا در طول ســال در 
انواع و اقســام گفت وگوها می گویند ما را نیت خوانی و قضاوت نکنید. 
خب شما ما را چطور قضاوت کردید؟ با دو دوتا چهارتای ساده معلوم 

می شد هدف چیست».
قضیه شکل دوم

با بالاگرفتن بحث حذف رشــته نمایش در هنرســتان دخترانه ســوره 
وابســته به حوزه هنری سازمان تبلیغات اســلامی، رحمت امینی که 
خودش سال ها در حوزه هنری مسئولیت بخش تئاتر را برعهده داشته 
است، در نامه سرگشــاده به محمدمهدی دادمان، رئیس حوزه هنری، 
درباره حذف رشــته نمایش هنرستان دخترانه ســوره به این موضوع 
اعتــراض کرده و خواســتار تغییر این رویه و تصمیم شــد. این اســتاد 
هنرهای نمایشی دانشگاه تهران، در نامه به رئیس حوزه هنری تصریح 
کرده بود: «حذف و تعلیق موقتی و کوتاه مدت این رشته، نامش ایجاد 
تنفس نیســت؛ بلکه گرفتن راه نفس بخشــی از دختران جوان اســت 
کــه با هزار امید و آرزو در پی دســتیابی به اهداف علمی و هنری خود 

هستند».
رحمــت امینی همچنین در گفت وگو با خبرنگار «شــرق»،  با شــمردن 
دلایل نگرانی خود درباره حذف رشــته هنرهای نمایش در هنرســتان 
ســوره گفت: «متأســفانه این نوع تعطیل کردن ها مســبوق به سابقه 
اســت. اینکه بگوییم تعطیل یا متوقف می کنیم که بعد فکر بهتری به 
حال رشــته نمایش کنیم، راه حل نیست. به نظرم در این شرایط این کار 
اصلا اتفاق درســتی نیست و منجر به برداشت های خوبی هم نخواهد 
شد. این همان چیزی اســت که من در نامه ام نوشتم؛ یعنی پاک کردن 
صورت مســئله. مهم ترین جوابی که در این لحظه می توانم بدهم، این 
است که این تعطیلی برایم نگران کننده است. شما روند معمولی را که 
در تمام دنیا با وجود کرونا در حال انجام است، اگر در نظر بگیرید، دلیل 
این نگرانی را متوجه می شــوید. در ایران هــم این همه صحبت درباره 
کنکورهای عملی رشته نمایش و سایر رشته ها شد؛  اما با تمام گرفتاری  
و احتمــالات خطر زیاد، مــا روی حرف مان ماندیــم و آن فرایند انجام 
شــده و تعطیل نشــد. هنوز هم می گویم نباید رشته ها به دلیل کرونا و 
کیفیت قابل بحث تعطیل شــود».  امینی با بیــان اینکه قبول ندارم به 
دلیل اینکه کیفیت رشــته هنرهای نمایشــی پایین آمده، رشته را حذف 
کرده اند، گفت: «اگر این طور باشد که اغلب کلاس های هنری و ازجمله 
هنرستان سوره در حوزه عملی قرار می گیرند. رشته های دیگرشان هم 
همین است. تنها در رشته انیمیشن شاید به دلیل کم بودن وجود نقش 
فردی در تمرین زیاد مورد بحث ما نباشد. در دانشگاه هم این مشکلات 
وجود دارد؛  اما ما در دانشــگاه بالاخره راه پیدا می کنیم. درســتش هم 
این اســت که زحمت بکشید و راه پیدا کنید». این استاد دانشگاه گفت: 
«با یکی از اســتادان ایرانی ساکن در فرانسه که صحبت می کردم، سال 
قبل در اوج کرونا تعدادی از دانشــگاه ها را بــاز کرده بودند؛ چون بین 
دانشــجویان به قدری افسردگی زیاد شــده بود که دست به خودکشی 
می زدند و تصمیم گرفته بودند عوارض کرونا را بپذیرند؛ اما از افسردگی 
که منجر به خودکشی می شــود، جلوگیری کنند. شما الان می خواهید 
ظاهرا جلوی ضرر افت کیفیت را بگیرید که به نظرم بهانه است و یک 
سال رشــته را تعطیل می کنید؛ اما شــما جواب کسانی را که یک سال 
تلاش کرده اند تا وارد تنها رشــته نمایش دختران در دبیرســتان شوند، 
چــه خواهید داد. می دانید این کار شــما چقدر عوارض روانی برای آن 
فرد و خانواده اش دارد؟ مهم تر اینکه از کجا معلوم این وقفه یک ساله 
باشد. چرا وعده سر خرمن می دهید؟ این قدر از این وقفه هایی که فعلا 
تعطیل کنیم، داریم که بعدا کلیت ماجرا به فراموشــی سپرده شد که 
دیگر اعتمادی به این وعده ها نیست. چند سال قبل هم واحد سینمای 
ســوره به کل تعطیل شد. یا جشنواره سوره که من در دوران مسئولیتم 
آنجــا خون جگر خوردم، تعطیل شــده که ربطی بــه کرونا ندارد. تنها 
جشــنواره مهــم حوزه هنــری که من دبیــرش بودم، آقــای عزت االله 

انتظامی داورش بود، در اســتان ها جشــنواره معتبری 
بود و چشــم و چراغ بچه های استان ها بود و به بهانه 
اینکه خروجی کم است، تعطیل شد. ما در دانشگاه که 
بودیم اســتادمان می گفت از شــما ۴۰ نفر، یک نفرتان 
هم هنرمند درســت و حســابی شــود، کلاه مان را هوا 
می اندازیم. اصلا این ذات رشــته هنری است. شما چه 
انتظــاری دارید کــه ۵۰، ۶۰ دانش آموز رشــته نمایش 
بگیرید و انتظار داشــته باشــید همه موفق شوند؟ در 
همان هنرســتان امتحان های مختلفی هســت. مهم 
این اســت که یک عده دختر هر ســال تلاش می کنند 
که وارد هنرســتان شوند. عرضه داشته باشید راجع به 
کاستی هایی که الان به واســطه کرونا و عدم خروجی 
به وجود آمده، کار کنید، نه اینکه تعطیل کنید. درست 
است که به این بچه ها می گویید یک سال رشته تعطیل 
است؛ اما ذهن شــان به سمت ناامیدی می رود. از کجا 
معلوم ســال بعد کلاس دایر باشد؟  از طرفی سال بعد 
دوباره جمعیت مشــتاقان به این افراد اضافه می شود. 
عده ای بــه این افراد اضافه می شــوند و سنشــان بالا 
می رود». امینی در پایان گفت: «من قبل از نوشتن نامه 
با یکی از مدیران رده بالای حــوزه هنری تماس گرفتم 
و گفتــم چنین چیزی شــنیده ام. او از ایــن خبر اظهار 
بی اطلاعی کرد و قرار شــد پیگیر شود. گفتم لطف کن  
به بالاتری هــا و آقای دادمان زنگ بــزن و بگو این کار 
خوبی نیست، این کار را نکنید و به من خبر دهید. ایشان 
چند دقیقــه بعد گفت با معاون حوزه صحبت کردم و 
خب صحت دارد، من به دوستان تأکید کردم الان بحث 
طالبان است و برای حوزه این کار مشابه سازی می شود. 
جالب است بعد از حرف های من آقای حسینی، روابط 

عمومی حوزه در اینستاگرام خود نوشته که ما طالبان نیستیم!».
همچنین یک منبع آگاه و مرتبط به حوزه هنری در گفت وگو با «شرق»، 
با بیان اینکه کرونا تنها بهانه ای برای حذف زنان از تئاتر اســت، گفت: 
«چند ســال پیش هم  سوره ۲ را بستند و ما هیچ کاری نتوانستیم بکنیم. 
رشــته موسیقی را در هنرستان موســیقی حذف کردند و ما هیچ کاری 
نتوانستیم بکنیم. ســخنگوی حوزه گفته ورودی سوره به دانشگاه کم 
شده، به نظر می رسد حوزه هنری دیواری کوتاه تر از معلمان دبیرستان 
پیدا نکرده اند. من دلم می خواهد که لیســتی حداقل در این ۱۴ ســال 
گذشته از ســوره فارغ التحصیل شده اند، منتشر کنم تا ادعای بی اساس 
همکارانم مشخص شود. از باران کوثری تا دیبا خاتمی و بهاره افشاری 
تا دیگر هنرجویان موفقی که از ســوره بیرون رفتنــد».  او با بیان اینکه 
زمزمه های حذف نمایش و همین طور جابه جایی هنرســتان ســوره از 
ســاختمان ارزشــمند کوچه خوشبخت به دو ســال پیش بازمی گردد، 
گفــت: «فضــای این ســاختمان بــزرگ اســت و طبقه بــالای آن در 
اختیار رشــته نمایش بود. از دو ســال پیش زمزمه هایی مبنی بر اینکه 
هنرســتان بودن این ساختمان هدررفت سرمایه است، سر زبان ها افتاد. 
خانم فروزان نعمت زاده، مدیریت هنرســتان ســوره با مدیران صحبت 
کردند و بــه مجلس هم مراجعه کردند و توانســتند جلوی این کار را 
بگیرند. ظاهرا امســال جابه جایی مدرســه قطعی است و دنبال مکان 
جدیدی برای هنرســتان هســتند و گفتند که جای مدرســه بهتر است 
که عوض بشــود! پیدا کردن یک ســاختمان که حداقل کارگاهی برای 
بچه های نمایش داشــته باشــد هم کار ســاده ای نیســت. به هرحال 
ازســوی مدیریت اعلام شده که امسال حوزه هنری برای ورودی جدید 
دانش آموزان نمایش مجوزی نداده اســت. ابتدا این مســئله را کسی 
جدی نگرفت  اما به یکباره ماجرا جدی شــد و جو ناراحت کننده ای به 
وجود آمد. دلیل عنوان شده هم موفق نبودن بچه ها در کنکور بود. آنها 
به جای آسیب شناســی دنبال پاک کردن صورت مسئله رفتند». این منبع 
آگاه با بیان اینکه دانش آموزانی درجه یک هنرجویان ســوره هســتند، 
گفت: « معلمان ســوره برای آنهــا خون دل می خورنــد و آنها از نظر 
عملی بی نهایت رشــد می کنند. دانش آموزان ســوره وقتی در آزمون 
عملی شــرکت می کنند، نمره  تنها ۱۰ درصد آنها به ۶۰ می رسد و بقیه 
بالای ۷۰ هســتند  اما چون برای کنکور و تست زنی به کلاس های دیگر 
می روند، قبولی شان به اســم جای دیگر ثبت می شود. مگر نمی گویند 
که  ســاختار مدارس فنی و حرفه ای این است که ما بچه ها را برای بازار 
کار آمــاده کنیم! حرفه به آنها یاد بدهیم نــه کنکور! پس کنکور اصلا 
نمی تواند ملاکی برای هنرســتان باشد. نکته آخر اینکه بچه های رشته 
نمایــش هیچ وقت و در هیچ دوره ای زیر ۳۰ نفر نبودند، این هنرســتان 
در رشــته انیمیشــن پنج یا نهایتا ۱۰ نفر دانش آمــوز دارد و نهایت ۱۵ 
دانش آموز رشته سینما. یاد همکاران ما باشد فلسفه سوره به نمایش 
بود و سوره همیشه به نمایشــش معروف بود؛ حافظه تاریخی آدم ها 

را دست کم نگیرید».
 حقیقت چیست؟

به نظر می رســد فعالیت هنرســتان ســوره به هر ترتیب در ساختمان 
خاطره انگیز کوچه خوشــبخت به پایان رســیده باشــد و مطابق گفته 
مســئولان حوزه هنری، این دبیرستان به جای دیگری نقل مکان می کند. 
در حال حاضــر دانش آمــوزان کلاس یازدهــم و دوازدهم رشــته های 
هنرهای نمایشــی، مطابق روال در مدرسه سوره درس خواهند خواند 
اما از ورود دانش آموزان جدید جلوگیری خواهد شد. در شرایط فعلی 
که به نظر می رســد روزنه های فرهنگی کوچک تر و کم نورتر شــده اند، 
تعطیلی رشــته هنرهای نمایشی هنرستان سوره به دلیل اینکه مدرسه 
شــرایط برگزاری کلاس حضوری را ندارد، کج سلیقگی است. آن هم در 
شــرایطی که اعتمادها در نازک ترین لایه خود قرار دارند و با جایگزینی 
دولت جدید و مشخص شــدن خط مشــی فرهنگی آن نگرانی ها ادامه 
خواهد داشــت. هرچند خط مشــی وزیر فرهنگ دولــت پیش از قبل 
مشــخص شــده  اما در هر حال باید منتظر بود. حذف زنان از نمایش و 
هنر غیرممکن اســت و بعید به نظر می رســد قصد حوزه هنری حذف 
زنان باشــد  اما حتی اگر آنها واقعا به خاطر کیفیت به جای حل مسئله 
صورت مســئله را پاک کرده اند، در شــرایط فعلی و با وجود حواشــی 
اخیــر، یک خطر مهــم زنان علاقه مند بــه نمایش را تهدیــد می کند. 
ممکن اســت کرونا هرگز تمام نشود؟  آیا به همین بهانه می شود برای 
همیشــه هنرهای نمایشی سوره را تعطیل کرد؟ از طرفی چه ضمانتی 
وجود دارد که این رشــته در میان تمام گرفتاری ها به فراموشی سپرده 
نشود؟  در شــرایطی که عده ای تلاش می کنند سهم زنان را از ورود به 
عرصه هــای اجتماعی کمتر کنند، کرونا بهانه خوبی اســت. فعلا باید 
منتظر ماند و دید که چه کسی پیروز می شود. آیا حوزه هنری می پذیرد 
که فکر بهتری بکند یا روی پاک کردن صورت مسئله پافشاری می کند،  یا 
صدای معلمان و اســتادان و دانش آموزان حداقل یک بار رنگ پیروزی 

خواهد گرفت.

ماجرای حذف رشته تئاتر از هنرستان دخترانه سوره

غروب دختران نمایش در کوچه خوشبختي


